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Spørgsmål nr. 271 (Alm. del) fra Folketingets Retsudvalg: 

 

”Vil ministeren redegøre for opklaringsprocenten - hvis muligt 

fordelt på sagstyper - hos SØIK fra 2007-2013?” 

 

Svar: 

 

Justitsministeriet har til brug for besvarelsen af spørgsmålet indhentet en 

udtalelse fra Rigsadvokaten, der har oplyst følgende: 

 

”Anklagemyndigheden er ikke i besiddelse af statistiske oplys-

ninger som nævnt i spørgsmålet.  

 

Anklagemyndigheden anvender således normalt ikke begrebet 

”opklaringsprocent”, som ikke er entydigt defineret, og hvor 

det således kan være uklart, hvilke tal der i givet fald skal 

sammenholdes. Det hænger bl.a. sammen med, at en sag ikke 

nødvendigvis alene vil kunne anses for opklaret, hvis én eller 

flere personer bliver domfældt. Også i sager, der ikke fører til 

retsforfølgning og efterfølgende domfældelse, vil det efter om-

stændighederne være sådan, at sagen vil kunne anses for opkla-

ret.  

 

Hertil kommer, at der i de straffesager, der behandles hos 

Statsadvokaten for Særlig Økonomisk og International Krimi-

nalitet (SØIK), i mange tilfælde først rejses sigtelse og afsiges 

dom mv. nogen tid efter, at efterforskningen er indledt, og at 

mange sagskomplekser omfatter flere personer eller selskaber, 

der ikke nødvendigvis får afgjort deres sag på samme tids-

punkt. Det er på baggrund af disse tidsmæssige forskydninger 

ikke muligt at foretage en retvisende procentudregning af sa-

gernes udfald fordelt på år. 

 

Med henblik på nærmere at belyse antallet af straffesager hos 

SØIK samt udfaldet heraf har jeg imidlertid indhentet en række 

statistiske oplysninger fra SØIK. 

 

SØIK har således oplyst, at der i perioden 2007-2013 hos 

statsadvokaturen er indledt efterforskning i følgende antal nye 

sagskomplekser: 

 

 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 

Bedrageri, under-

slæb, skyldnersvig 
0 0 0 0 5 8 13 

Skatte- og afgifts-

lov 
4 9 12 4 0 12 14 

Børskriminalitet 30 36 36 47 22 36 12 
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Selskabslovgivning 4 2 1 2 1 0 0 

Konkurrencelov 5 9 7 19 3 9 6 

EU-svig 3 5 2 4 0 0 0 

Korruption 2 1 1 0 1 3 3 

Hvidvasklov 0 0 0 0 6 12 24 

IPR-kriminalitet 0 0 0 0 0 0 8 

Øvrige straffesager 21 26 37 43 3 5 19 

I alt 69 88 96 119 41 85 99 

 

Det bemærkes, at et sagskompleks ofte involverer flere perso-

ner eller selskaber. 

 

I den samme periode fordeler antallet af rejste sigtelser hos 

SØIK sig således: 

 

2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 

45 76 66 82 81 76 52 

 

Der foreligger ikke opgørelser over antallet af sigtelser fordelt 

på de enkelte sagstyper. 

 

SØIK har endvidere oplyst, at antallet af domme afsagt i peri-

oden 2007-2013 i sager, der har været behandlet af SØIK, for-

deler sig som anført nedenfor. I skemaet er det desuden angi-

vet, hvor mange personer eller selskaber der henholdsvis er 

blevet fundet skyldige og frifundet ved de anførte domme. 

 

 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 

Antal 

domme 
12 17 20 43 21 24 9 

Antal 

dømte 

personer 

21 24 32 72 28 36 18 

Antal 

frifundne 

personer 

15 4 2 8 2 6 0 

 

Herudover er et antal af SØIK’s sager afgjort ved vedtagelse af 

udenretlige bødeforelæg. Antallet af vedtagne bødeforelæg er 

angivet nedenfor. 

 

2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 

9 11 8 14 23 35 25 
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Opmærksomheden henledes på, at tallene i de ovenstående ta-

beller ikke umiddelbart er sammenlignelige fra år til år. Det er 

således f.eks. ikke muligt at sammenholde antallet af domme 

med antallet af nye sagskomplekser inden for et enkelt år. Det-

te skyldes, at der som nævnt ikke nødvendigvis er rejst sigtelse 

eller afsagt dom mv. samme år, som efterforskningen er ind-

ledt.” 

 

 

 


